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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Cizinec – odpovědný zástupce podnikatele
Odpovědný zástupce je fyzická osoba, kterou podle zákona č. 455/1991 Sb., živnostenský zákon (dále
jen „zákon“), ustanovuje podnikatel a která odpovídá za řádný provoz živnosti a dodržování právních
předpisů vztahujících se k výkonu živnosti. Podnikatel – právnická osoba musí mít odpovědného
zástupce ustanoveného vždy. Fyzická osoba – podnikatel – je povinen ustanovit odpovědného
zástupce v případě, že sám nesplňuje zvláštní podmínky provozování živnosti.

Odpovědný zástupce je fyzická osoba, kterou podle zákona č. 455/1991 Sb., živnostenský zákon (dále
jen „zákon“), ustanovuje podnikatel a která odpovídá za řádný provoz živnosti a dodržování právních
předpisů vztahujících se k výkonu živnosti. Podnikatel – právnická osoba musí mít odpovědného
zástupce ustanoveného vždy. Fyzická osoba – podnikatel – je povinen ustanovit odpovědného
zástupce v případě, že sám nesplňuje zvláštní podmínky provozování živnosti.

Vzhledem k tomu, že odpovědný zástupce odpovídá za řádný provoz živnosti, klade na výkon této
funkce zákon mnoho podmínek. Fyzická osoba, jenž má vykonávat funkci odpovědného zástupce
musí splňovat jako všeobecné tak i zvláštní podmínky provozování živnosti. Za všeobecné podmínky
ze považuje: a) dosažení věku 18 let, b) způsobilost k právním úkonům, c) bezúhonnost a d)
předložení dokladu o tom, že fyzická osoba nemá vůči územním finančním orgánům státu daňové
nedoplatky. Zvláštními podmínkami provozování živnosti se rozumí předložení dokladu o odborné či
jiné způsobilosti k provozování určité živnosti, a to podle jejího charakteru. Nejčastěji se odborná
způsobilost prokazuje předložením dokladu o absolvování studia v daném oboru a o vykonané praxi.

Další podmínkou, kterou musí odpovědný zástupce splňovat je podmínka bydliště na území České
republiky a dále musí prokázat znalost českého nebo slovenského jazyka, nejedná-li se o občana
České republiky. V praxi se znalost jazyka prokazuje pohovorem před příslušným pracovníkem
živnostenského úřadu. Cizinec prokáže znalost českého jazyka tehdy, jestliže je schopen plynně a
jazykově správně reagovat na otázky vztahující se k běžným situacím denního života a podnikání a
umí ústně sdělit obsah textu z denního tisku. Znalost českého jazyka musí prokázat i cizinec, který se
narodil v České republice, ale je cizím státním příslušníkem. Naproti tomu, schopnost mluvit a
rozumět česky neprokazují ti cizinci, kteří i nás vystudovali nějakou školu a mají doklad o závěrečné
zkoušce.

Další častou otázkou je, jak prokázat odbornou způsobilost cizince k výkonu funkce odpovědného
zástupce. Také cizí státní občan musí prokázat svou odbornou způsobilost dokladem o absolvování
určitého typu studia, a to podle charakteru živnosti, pro kterou bude odpovědným zástupcem
ustanoven. Veškerá vysvědčení a osvědčení o absolvování studia musí být přeloženy do českého
jazyka a nostrifikovány příslušným školským úřadem v České republice. Vyžaduje-li zákon pro
provozování živnosti i určitou dobu praxe a nevykonával-li cizinec tuto praxi v České republice, je
třeba prokázat splnění této podmínky živnostenskému úřadu předložením přeloženého a
apostilovaného výpisu o vykonané praxi vydaném příslušným orgánem státu, kde cizinec praxi
vykonal.

Na závěr ještě shrňme, za kterých podmínek odpovědný zástupce svou funkci vykonávat nesmí.
Odpovědným zástupcem právnické osoby nemůže být člen dozorčí rady či jiného kontrolního orgánu
této právnické osoby, dále fyzická osoba, u níž trvá některá z překážek provozování živnosti.
Odpovědným zástupcem v oboru nebo příbuzném oboru živnosti nemůže být ani osoba, které bylo

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-o-zivnostenskem-podnikani-zivnostensky-zakon-11886.html
https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-o-zivnostenskem-podnikani-zivnostensky-zakon-11886.html


zrušeno živnostenské oprávnění podle § 58 odst. 2 až 4 zákona , a to po dobu jednoho roku od právní
moci rozhodnutí o zrušení živnostenského oprávnění.

Odpovědný zástupce musí být vůči podnikateli v pracovněprávním vztahu k podnikateli, nejedná-li se
o manžela či manželku podnikatele. Odpovědný zástupce se musí zúčastňovat provozování živnosti v
potřebném rozsahu. Nikdo nemůže být ustanoven do funkce odpovědného zástupce pro více než dva
podnikatele. Odpovědný zástupce pro živnost ohlašovací může vykonávat svoji funkci ode dne
ustanovení, splňuje-li podmínky vyžadované tímto zákonem. Ustanovení odpovědného zástupce pro
živnost koncesovanou nabývá účinnosti dnem, kdy rozhodnutí o schválení nabylo právní moci.
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